
Des del propi equip de govern han sortit veus sobre la imperiosa 
necessitat de que ja que s’ha d’arreglar el camp de futbol aprofitar per donar el salt de 
la terra (sauló) a la gespa artificial.
És del tot cert que el camp d’esports -a partir d’ara futbol- actualment és un camp 
de patates i necessita una reforma total. No és una situació nova però sí que amb el 
pas dels anys s’ha agreujat el problema. La responsabilitat de l’Ajuntament cap a una 
instal•lació municipal fa que la intervenció per a resoldre el problema sigui URGENT ja 
que la temporada ha començat i el CE d’Altafulla ha renunciat al futbol base per evitar, 
segons fonts del club, que els més petits es lesionin.
El propi regidor d’esports de l’ajuntament d’Altafulla manifestava a la revista municipal, 
el passat mes d’agost, que la solució de la gespa era inviable pel seu elevat cost. D’un 
mes ençà el mateix regidor ha canviat d’opinió i ara -després de consultar a diferents 
empreses- considera que donar el pas “és una mostra de valentia que el poble demana 
i que les arques municipals estan en condicions d’assumir aquest cost”.
Hem de recordar a la ciutadania que el camp de gespa no apareixia en el nostre 
programa electoral (ABG) ni tampoc en l’acord de govern signat el juny passat entre les 
forces que avui formen l’equip de govern. 
A tots ens agradaria tenir un camp de gespa artificial com també una piscina coberta o 
un nou clavegueram. El tema no és amb que somiem sinó el que és realment prioritari 
i el cost total de la inversió. 

A Catalunya només el 2% dels pobles de menys de 5.000 habitants tenen camp de gespa 
artificial, xifra que puja fins a un 12% al conjunt del país. És cert que hi ha oberta una línia 
d’ajuts per part de la Generalitat per a financiar aquesta forta inversió. En el nostre cas, el 
pressupost es situaria per sobre dels 600.000 euros dels quals -si prenem les xifres de la 
Pobla de Claramunt com a exemple- ens subvencionarien 90.000 euros. Els més de 500.000 
euros restants s’haurien de financiar mitjançant un crèdit que demanaria el club (L’Ajuntament 
no es pot endeutar amb aquestes quantitats) avalat per l’Ajuntament que és qui finalment 
pagaria a 10 anys -vida útil del camp- amb una anualitat de 60.000 euros. A aquesta xifra 
hauríem de sumar el cost de l’aigua de rec -de dues a tres vegades al dia- que segons els 
tècnics de l’ajuntament de la Pobla de Claramunt representen 20.000 euros anuals. La 
maquinaria específica pel manteniment seria d’uns 4.000 euros als que hem d’afegir el que 
avui ja paguem (independentment del servei que es doni) com és la neteja, la llum i el personal 
de la brigada municipal. Si, a banda, parlem de la vida útil del camp (10 anys) i que replantar 
la gespa i anivellar suposen 250.000 euros ens situem en una despesa anual d’uns 90.000 
euros durant els primers deu anys i de més de 50.000 euros a partir de l’any onzè. 
És important no perdre de vista que a principis del 2008 Altafulla estrenarà el seu polisportiu 
que ens ha costat prop de 3 milions d’euros i que la gestió i manteniment pujaran fins a 
100.000 euros anuals -en un polisportiu sense piscina coberta- i, per tant, mal concebut que 
amb quasi total seguretat serà deficitari.  Que en un any Altafulla disposarà de les pistes del 

CEIP la Portalada,  del CEIP del Roquissar i el polisportiu de l’institut, si a això sumen totes les 
pistes repartides (algunes mal conservades) de les zones verdes, més els camps de futbol 
de Brises, del club Marítim (privat) i dels càmpings (privats) podem arribar a la conclusió que 
Altafulla té més pistes que equips. És cert que no únicament tenim el futbol onze i el futbol sala 
i que aquestes instal•lacions s’utilitzen per altres esports -molt minoritaris a Altafulla- però, si 
l’anterior equip de govern no ens va enganyar, d’aquí a poc temps a Brises del Mar s’aixecarà 
un Centre d’Alt Rendiment Esportiu que sens dubte comptarà entre les seves instal•lacions 
amb un camp de gespa artificial. 

ÉS UNA PRIORITAT LA GESPA ARTIFICIAL?
Nosaltres pensem que no, que Altafulla en el seu llistat de mancances ha de resoldre grans 
reptes com són el clavegueram, evitar les inundacions del barri marítim, millorar l’enllumenat, 
donar solucions a la mobilitat, ampliar voreres, millorar la neteja, arreglar les nombroses zones 
verdes, promocionar Altafulla, fer una piscina coberta...
El sauló, per a nosaltres, continua sent una bona solució que -sense haver de fer vestuaris que 
ja existeixen- suposa una inversió de prop de 200.000 euros que representarien en un crèdit 
a 10 anys una quota anual de 20.000 euros. 
Som conscients que és més populista apostar per la gespa artificial, a nosaltres també 
ens agrada, però el nostre sentit de responsabilitat -tenint en compte l’aturada d’ingressos 
extraordinaris amb el fre de la construcció- ens col•loca en la desagradable decisió de dir ARA 
NO TOCA. Si a mig termini les fortes inversions necessàries en infrastructures deixen espai i 
els ingressos per als municipis que es preveuen amb l’aplicació de l’Estatut a partir del 2009 
arriben, d’aquí a uns anys podem donar el salt a la gespa artificial.

DADES A TENIR EN COMPTE
Segons l’informe sobre equipaments esportius elaborat pel Consell Català de l’Esport 
“els costos inicials d’instal•lació de la gespa artificial TRIPLIQUEN els de la gespa natural 
i QUADRUPLIQUEN els de sauló (terra)”. “Però el manteniment de la gespa artificial 
requereix d’una maquinaria especifica per a la neteja i la reposició de replè. Si es té en 
compte aquest cost de manteniment durant els deu anys de vida útil mitjana d’un camp 
de gespa artificial, resulta que continua sent molt més avantatjós econòmicament un 
camp de sauló i s’equilibren els costos si es compara amb un camp de gespa natural. Per 
tant, la rendibilitat d’un camp de gespa artificial no és tant econòmica, sinó esportiva, ja 
que un camp de gespa natural pot suportar un màxim de tres hores diàries d’utilització 
i la gespa artificial 12 hores diàries. Només si es dóna aquesta elevada utilització la 
repercussió del cost per hora resultaria avantatjosa per als camps de gespa artificial”. 
Alternativa Baix Gaià sap que dir sí al camp de gespa artificial és una mesura populista 
però NO DE SENTIT COMÚ per tant no apostarem per endeutar al poble en quelcom que 
no és prioritari i només canviaríem la nostre opinió si en una consulta popular la gent, 
TOTA, ens indiqués el contrari.
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Com aquests del govern no marquin les prioritats, hauran de donar números com al súper.

Camp de gespa:  

ara no 
- La gespa artificial és més econòmica  
- La gespa artificial necessita menys 
aigua  
- La Federació obligarà a tenir gespa 
artificial 
- La gespa artificial permet fer activitats 
lúdiques

Subvencions Patronats: 

Turisme 81.600 euros (té personal)   
Cultura  151.871  
Esports   48.114   
Mitjans Comunicació  76.960 euros  
Ensenyament  201.000  (té personal)

FALS!



Desde el propio equipo de gobierno han salido voces sobre la 
imperiosa necesidad de que ya que hay que arreglar el campo de fútbol aprovechar para 
dar el salto de la tierra (sábulo) al césped artificial.
Es del todo cierto que el campo de deportes -a partir de ahora fútbol- actualmente es un 
campo de patatas y necesita una reforma total. No es una situación nueva pero sí que 
con el paso de los años se ha agravado el problema. La responsabilidad del Ayuntamiento 
hacía una instalación municipal hace que la intervención para resolver el problema sea 
URGENTE ya que la temporada ha empezado y el CE de Altafulla ha renunciado al fútbol 
base para evitar, según fuentes del club, que los más pequeños se lesionen.
El propio concejal de deportes del ayuntamiento de Altafulla manifestaba a la revista 
municipal, el pasado mes de agosto, que la solución del césped era inviable por su 
elevado coste. De un mes a otro el mismo  concejal ha cambiado de opinión y ahora -tras 
consultar a diferentes empresas- considera que dar el paso “es una muestra de valentía 
que el pueblo pide y que las arcas municipales están en condiciones de asumir”.
Hemos de recordar a la ciudadanía que el campo de césped no aparecía en nuestro 
programa electoral (ABG) ni tampoco en el acuerdo de gobierno firmado el pasado mes 
de junio entre las fuerzas que hoy forman el equipo de gobierno. 
A todos nos gustaría tener un campo de césped artificial como también una piscina 
cubierta o un nuevo alcantarillado. El tema no es con lo que soñamos sino lo que es 
realmente prioritario y el coste total de la inversión. 
En Cataluña sólo el 2% de los pueblos de menos de 5.000 habitantes tienen campo de 
césped artificial, cifra que sube hasta un 12% del conjunto del país. Es cierto que hay abierta 
una línea de ayudas por parte de la Generalitat para financiar estar fuerte inversión. En 
nuestro caso, el presupuesto se situaría por encima de los 600.000 euros de los cuales 
-si tomamos las cifras de La Pobla de Claramunt como ejemplo- nos subvencionarían 
90.000 euros. Los más de 500.000 euros restantes deberían financiarse mediante un 
crédito que pediría el club (El Ayuntamiento no se puede endeudar con estas cantidades) 
avalado por el Ayuntamiento que es quien finalmente pagaría a 10 años -vida útil del 
campo- con una anualidad de 60.000 euros. A esta cifra deberíamos sumar el coste del 
agua de riego -de dos a tres veces al día- que según los técnicos del ayuntamiento de La 
Pobla de Claramunt representan 20.000 euros anuales. La maquinaria específica para 
el mantenimiento sería de unos 4.000 euros a los que hemos de añadir lo que hoy ya 
pagamos (independientemente del servicio que se de) cómo es la limpieza, la luz y el 
personal de la brigada municipal. Si, aparte, hablamos de la vida útil del campo (10 años) 
y que replantar el césped y nivelar supone 250.000 euros nos situamos en un gasto 
anual de unos 90.000 euros durante los primeros diez años y de más de 50.000 euros a 
partir del undécimo año. 
Es importante no perder de vista que a principios del 2008 Altafulla estrenará su 
polideportivo que nos ha costado cerca de 3 millones de euros y que la gestión y 
mantenimiento llegará hasta los 100.000 euros anuales -en un polideportivo sin piscina 
cubierta- y, por tanto, mal concebido que con casi total seguridad será deficitario.  Que en 
un año Altafulla dispondrá de las pistas del CEIP La Portalada,  del CEIP del Roquissar y el 

polideportivo del instituto, si a esto sumamos todas las pistas repartidas (algunas mal 
conservadas) de las zonas verdes, más los campos de fútbol de Brisas, del club Marítimo 
(privado) y de los campings (privados) podemos llegar a la conclusión que Altafulla tiene 
más pistas que equipos. Es cierto que no únicamente tenemos el fútbol once y el fútbol 
sala y que estas instalaciones se utilizan para otros deportes -muy minoritarios en Altafulla- 
pero, si el anterior equipo de gobierno no nos engañó, de aquí a poco tiempo en Brisas del 
Mar se levantará un Centro de Alto Rendimiento Deportivo que sin  duda contará entre 
sus instalaciones con un campo de césped artificial. 

¿ES UNA PRIORIDAD EL CÉSPED ARTIFICIAL?
Nosotros creemos que no, que Altafulla en su listado de necesidades ha de resolver 
grandes retos cómo son el alcantarillado, evitar las inundaciones del barrio marítimo, 
mejorar el alumbrado, dar soluciones a la movilidad, ampliar aceras, mejorar la limpieza, 
arreglar las numerosas zonas verdes, promocionar Altafulla, hacer una piscina cubierta...
El sábulo,  para nosotros, continua siendo una buena solución que -sin tener que 
hacer vestuarios que ya existen- supone una inversión de cerca de 200.000 euros que 
representarían en un crédito a 10 años una cuota anual de 20.000 euros. 
Somos conscientes que es más populista apostar por el césped artificial, a nosotros 
también nos gusta, pero nuestro sentido de la responsabilidad -teniendo en cuenta 
la bajada de ingresos extraordinarios con el freno de la construcción- nos coloca en la 
desagradable decisión de decir  AHORA NO TOCA. Si a medio plazo las fuertes inversiones 
necesarias en infraestructuras dejan espacio y los ingresos para los municipios que 
se proveen con la aplicación del Estatut a partir del 2009 llegan, dentro de unos años 
podremos dar el salto al césped artificial.

DATOS  A TENER EN CUENTA 
Según el informe sobre equipamientos deportivos elaborado por el Consejo Catalán del 
Deporte “los costes iniciales de instalación de césped artificial TRIPLICAN los del césped 
natural y CUADRIPLICAN los de sábulo (tierra)”. “Pero el mantenimiento del césped 
artificial requiere de una maquinaria especifica para la limpieza y la reposición. Si se 
tiene en cuenta este coste de mantenimiento durante los diez años de vida útil mediana 
de un campo de césped artificial, resulta que continua siendo mucho más ventajoso 
económicamente un campo de sábulo y se equilibran los costes si se compara con un 
campo de césped natural. Por tanto, la rentabilidad de un campo de césped artificial no 
es tanto económica, sino deportiva, ya que un campo de césped natural puede soportar 
un máximo de tres horas diarias de utilización y el césped artificial 12 horas diarias. Sólo 
si se da esta elevada utilización la repercusión del coste por hora resultaría ventajosa 
para los  campos de césped artificial”. 
Alternativa Baix Gaiá sabe que decir sí al campo de césped artificial es una medida 
populista pero NO DE SENTIDO COMÚN por tanto no apostaremos por endeudar al pueblo 
en algo que no sea prioritario y sólo cambiaríamos nuestra opinión si en una consulta 
popular la gente, TODA, nos indicara lo contrario.
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Cómo este gobierno no marque las prioridades se deberá dar números cómo en el Super

Campo de césped:  

ahora no
- El césped artificial es más económico  
- El césped artificial  necesita menos agua
- La Federación obligará a tener césped 
artificial
- El césped artificial permite hacer  
actividades lúdicas 

Subvenciones Patronatos

Turismo 81.600 euros (tiene personal)  
Cultura  151.871
Deportes   48.114                      
Medios de Comunicación  76.960 euros
Enseñanza  201.000  (tiene personal)

FALSO


